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U Centru za kulturnu dekontaminaciju (CZKD) obeležena je danas peta godišnica od 

smrti predsednice Komiteta za ljudska prava Biljane Kovačević Vučo dokumentarnim 

filmom, podsećanjem na njene stavove i aktivnosti, i prisećanjem predstavnica nekih 

njoj bliskih nevladinih organizacija 

Otišla je izuzetna osoba, hrabra, koja se nije libila da stvari kaže direktno, bez zadrške, u situacijima kada je to 

bilo opasno i izazivalo žestoke reakcije u društvu, rekla je 

osnivač Helsinško odbora za ljudska prava Sonja Biserko, navodeći da su stavovi Vučo bili proročanski. 

 

Direktor CZKD Borka Pavićević je rekla da pamćenje "šta se zaista dogodilo" predstavlja pitanje budućnosti ove 

zemlje, i conila da je potrebno ostaviti još više analiza i dokumenata o onom što je bilo. 

 

Shvatala je da je pravednost važnija od prava i da se mogu krštiti svi državni zakoni ako su u koaliziji sa etičkim 

principima i političkim uverenjima, rekla je predstavnica Žena u crnom Staša Zajović. 
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Dokumentarac u čast Biljane Kovačević Vučo 

Dokumentarni film u čast preminule Biljane Kovačević Vučo, pravnice i borca za 

ljudska prava u Srbiji, prikazan je danas u Centru za kulturnu dekontaminaciju. 

Film sadrži inserte iz raznih emisija i skupova na kojima je Vučo učestvovala i iznosila svoje 

stavove, a radjen je u produkciji grupe za videoaktivizam Žena u crnom. 

 

"Užasno mi nedostaje ona ljutina, ono perje koje leti, onaj orkan koji se podiže u sred noći, 

u sred bela dana kao i rasprave i žestina koju je Biljana nosila sa sobom. To je bio izraz na 

samo najdublje bliskosti i poverenja nego i brige jednih za druge", rekla je vidno potresena 

predstavnica Žena u crnom Staša Zajović. 

 

Ona je dodala da je Vučo billa časna osoba koja je uvek držala datu reč. 

 

Prema rečima predsednice Helsinškog odbora za ljudska prava u Srbiji Sonje Biserko, otišla 

je jedna veoma hrabra osoba koja se nije libila da "kaže stvari direktno i bez zadrške u 

situacijama u kojima je to možda bilo i opasno i izazavalo razne reakcije u drušstvu". 

 

Biserko je dodala da su mnoge rečenice koje je Vučo govorila bila proročanske. 

 

"Aktivistkinje koje se bave ljudskim pravima, a posebno one koje se zalažu za raskid sa 

zločinačkom prošlošću, bivaju kvalifikovane izdajnicima, pa čak i kriminalcima", govorila je 

svojevremeno Vučo. 

 

Vučo je diplomirala na Pravnom fakultetu u Beogradu. Učestvovala je u osnivanju više 

nevladinih organizacija, jedan je od osnivača Komiteta pravnika za ljudska prava (YUKOM), 

gde je bila predsednik od 1997. godine. 

 

Preminula je 20. aprila 2010. godine u Beogradu. 

 

Radio Slobodna Evropa Nedjelja, 26. april/travanj 2015, 08:49 CET 

Pet godina od smrti Biljane Kovačević Vučo: Ispunjavanje 

proročanstva 

 

Pet godina je prošlo od smrti Biljane Kovačević Vučo, aktivistkinje mirovnih pokreta i 

upornog borca za zaštitu ljudskih prava. Ona je među osnivačima mnogih nevladinih 

organizacija, izmedju ostalih Saveta za ljudska prava Centra za antiratnu akciju u 



Beogradu, Helsinškog odbora za ljudska prava u Srbiji, kao i Komiteta pravnika za ljudska 

prava – YUCOM. 

Kada je u Centru za kulturnu dekontaminaciju pred grupom prijatelja i poštovaoca Biljane 

Kovačević Vučo emitovan film sa insertima iz raznih TV emisija u kojima je ona gostovala, 

činilo se da je Biljana medju njima, da im se obraća suočena sa onim što se dogadjaja u 

sadašnjoj Srbiji. A neke reči su, iz vremena kada je nastajala sadašnja Vučićeva stranka 

otcepljenjem od Šešeljevih radikala, uz punu podršku vrha Tadićeve Demokratske stranke, 

iznenadile svojim proročanstvom: 

“Kako radikali mogu uopšte da opstanu kao legitimna politička opcija, ukoliko se ne 

kidnapuju ljudska prava u najširem smislu te reči? Mi smo došli u situaciju da konsenzus, 

politički i vrednosni, tražimo sa onima koji bi, po svakom kriteriju, morali da budu bar 

proglašeni odgovornim, pa da budu amnestirani.” 

Pošto se to nije dogodilo, kaže dalje Biljana Kovačević Vučo (još dok je Aleksandar 

Vučić bio samo “omiljeni opozicionar”), onda je posledica “da ti ne možeš da nazoveš 

Vučića nekim pogrdnim imenom, ti se na taj način ne ponašaš pristojno i oni te uguravaju u 

neku veštačku, lažnu pristojnost da ne bi otkrivao uzroke pojava i da ne bi raspravljao o 

suštinskim stvarima. 

Kako odbrana zločina može da bude legitimna politička opcija? Kako se zločin pretvorio u 

politiku? Eto, to me zanima”, govorila je Biljana Kovačević Vučo. 

 Staša Zajović iz Žena u crnom, koja je sa Biljanom prošpartala Srbijom uzduž i popreko 

pamti je kao hrabru ženu koja bez ustručavanja javno govori ono što vidi. “Ima mnogo ljudi 

koji to vide ali javno ne govore, ponašaju se konformistički. Za razliku od njih, Biljana je 

videla, predvidjala, govorila, prozivala i zbog toga dobijala pretnje i pozive na linč, progon”, 

kaže Staša koja takodje skreće pažnju na Biljanine reči da se može desiti da Srbijom 

jednog dana vladaju akteri iz 90-ih koji će preuzeti korpus ljudskih prava kao svoj 

instrument obračuna sa onima koji su propustili da ih lustriraju: 

“Predvidela je da će doći do masovnog kidnapovanja onih vrednosti za koje smo se mi 

zalagali da bi se one obrušile na nas, da će pravni legalizam biti usmeren protiv nas. Da će 

ultradesničarske snage, da bi oprale svoje prljave, pune zločina biografije, posezati za svim 

sredstvima, kako bi se održali na vlasti.” 

Borka Pavićević iz Centra za kulturnu dekontaminaciju kaže da su se povodom pete 

godišnjice Biljanine smrti oni koji su sa njom vodili istu borbu, a sada ostareli, mogli da 

suoče sa sobom iz tog vremena. Biljana nije stigla da ostari. Mi dodajemo, ni da vidi da 

danas Srbija živi ono što je ona prorekla: 

“To je zaista profetska rečenica koja potiče na znanju, na uvidjanju svarnosti, na praćenju 

onoga što se stvarno dešava, a ne na projekciji otudjenih društvenih grupa, kao što su 

partije. Ja bih skrenula pažnju na jednu rečenicu koja podržava Biljanino upozorenje. 



Sudija Milena Arežina koja je smenjena, odnosno lustrirana, posle Petog oktobra je tada 

upozorila: pošto ste lustrirali samo mene, doći će dan kada će oni lustrirati vas.” 

Biljana Kovačević Vučo je bila pravnica čija misao i aktivizam nisu bili zakovani u norme. 

Pravnica koja nije zarad prava zanemarila pravdu, koja se nije libila da, pored borbe za 

normativno regulisanje oblasti ljudskih prava u institucijama, to isto čini i van institucija. Bila 

je u prvim redovima antiranih protesta u Miloševićevoj Srbiji, protesta protiv kršenja ljudskih 

prava u postpetooktobarskoj Srbiji ... bili oni masovni ili samo šačice upornih entuzijasta. 

Bila je jedna od nekoliko tzv. “beogradskih veštica”, kako su najistaknutije antiratne i 

antifašističke aktivistkinje nazivali nacionalisti u 90-im, ali i u 2000-tim godinama. 

Branila je dezertere iz ratova 90-ih, vodila kampanju da se usvoji Zakon o prigovoru savesti 

i pravo na civilnu službu, jedna je od autorki Deklaracije o Srebrenici.... Glasa, kakav je 

Biljane Kovačević Vučo koji se u nedelju čuo u Paviljonu kod Borke, nema danas na javnoj 

sceni Srbije. 
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